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I. Elnökségi ülés 

 

A február 9-i elnökségi ülést ismét vegyes formában tartotta meg az elnökség.  

 

Süle András elnök az előző elnökségi ülés óta eltelt főbb események ismertetésével kezdte 

beszámolóját. Január 26-án zajlott a Ciprusi Gyógyszerészeti Társaság éves kongresszusa, 

melynek témája a „gyógyszerészi gondozás korszerű értelmezése és helye az egészségügyi 

ellátórendszerben” volt. A résztvevők között egyetértés alakult ki arról, hogy a gyógyszerészi 

gondozás definíciója átalakulóban van, és célszerű elmozdulni attól az idejétmúlttá váló középponti 

gondolattól, hogy a gyógyszerészi gondozás egyenlő az adherencia-programokkal, plusz néhány 

gyógyszertári gondozási formával, mint a vérnyomás- és vércukorszintmérés. Ehelyett az 

ellátórendszer vertikumában, az egyes szinteket átfogó fogalmi meghatározás a cél, vagyis 

nemcsak a megfelelő gyógyszeralkalmazás biztosítását foglalja magában az alap- és 

szakellátásban, hanem a meglévő gyógyszerelés egymásnak való megfeleltetését, a 

praxisközösségekben pedig a gyógyszerész nem-kereskedelmi részvételét is – adta át a kongresszus 

üzenetét Süle András. 

Az EAHP január 27-én kezdődő, két és félnapos, virtuális elnökségi ülésén sok aktualitás 

merült fel. Az elnök szerint „mindenkit lázban tartott a kérdés, hogy mi lesz a március végére 

tervezett éves kongresszussal, milyen korlátozásokra lehet számítani”. Valószínűnek tartotta, hogy 

„élőben”, maximális létszámmal tarthatják meg a konferenciát. A program készen áll, a 

regisztrációk száma pedig biztatóan emelkedik, és a magyar kontingens is alakul.  

A Gyógyszerészhallgatók Európai Szervezete (EPSA) online programját, az Európai 

Gyógyszerészhallgatók Fórumát február 3-án tartották. A fő téma a szakképzések struktúrája 

volt. Három kiscsoportos tanácskozást szerveztek az adott területről; mindegyikben egy vezetővel. 

A kórházi munkacsoportot Süle András vezette. Sokan érdeklődtek a téma iránt. Az elnök jelezte 

csalódottságát amiatt, hogy a tanácskozáson a HUPSA, a magyar szervezet nem képviseltette 

magát.  „Nem szabad kihagyni ezeket a lehetőségeket” - mondta. A HUPSÁ-ban mind az öt 

képzőhelyről van tag, van kapcsolattartó. Somogyi Aranka szerint a fiatalok általában lelkesek, 

ezért szerinte nem a közömbösség, hanem az információhiány állhat a háttérben. 

Süle András a munkacsoporti beszámolók elhangzása előtt azt kérte, hogy a szokásos havi jelentés 

helyett a vezetők a munkacsoportok éves munkájára, célkitűzéseik teljesítésére fókuszáljanak. 

 

Kovács Ildikó részletesen beszámolt a jogi munkacsoport 2021-es tevékenységérről, a 

kitűzött célok megvalósulásáról. Tavaly is maradéktalanul eleget tettek a jogszabályok 

véleményezési, jogszabályi problémák kezelési kötelezettségüknek – szögezte le. Tavaly a 

szokásosnál kevesebb volt a közigazgatási egyeztetésre küldött jogszabályok volumene. Öt olyan 

volt, amelyben érdemben lehetett véleményt adni: a mentésről szóló módosítás, gyógyszerkiadás 

esetén az EESZT-ben történő rögzítés, a felírási igazolás tartalmi elemeinek bővítése, 

veszélyhelyzeti változások a közvetlen gyógyszerellátási egységekben, a Covid elleni védőoltás 

rögzítése a medikai és az EESZT-s rendszerekben, az európai uniós rendelet adaptálása a klinikai 

vizsgálatokra vonatkozóan, a jogharmonizáció, végül a FONO VIII. – sorolta Kovács Ildikó. A 
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legnagyobb arányt azonban – ad hoc feladatként - a jogállási kérdések jelentették. Ezzel 

kapcsolatban számos témában dolgoztak az információhiány megszüntetése érdekében és a 

hiányzó jogszabály-értelmezés pótlására, pontosítására, és erről az elnökséget is folyamatos 

tájékoztatták. A hosszú távú célok között szerepelt a gyógyszertárak működési, szolgálati és 

nyilvántartási rendjéről szóló 41/2007-es EüM rendelet módosításának ügye; ez is folyamatos 

feladat volt és sok más jogszabályt érintett. „Megtettük, amit lehetett” – fogalmazott Kovács Ildikó, 

„de előrelépést nem nagyon látunk”. A gyógyszerek rendeléséről és kiadásáról szóló, 44/2004-es 

ESZCSM rendelet módosításában sem sikerült lényegesen előre lépni, főleg a veszélyhelyzeti 

szabályozás elsőbbsége miatt. „Ez az időszak nem volt alkalmas az alapokat is érintő 

jogszabályalkotásra” – vonta le következtetést. A közbeszerzések kérdése vesztett jelentőségéből, 

hiszen lehetővé vált a mentesség a Coviddal kapcsolatos ügyekben, még az uniós értékhatár fölötti 

esetekben is – sorolta a változásokat.  Az egészségügyi termékek központosított közbeszerzése 

január 1-től életbe lépett és egyre bővül, ezért egyre kisebb szerepe lesz ebben a gyógyszerészeknek 

– zárta beszámolóját.  

 

A finanszírozási munkacsoport nevében Zimmermann Katalin a problémák feltárását nevezte 

meg célként. A tételes finanszírozási helyzetet feltáró kérdőívet reprezentatívnak tartotta. 

Felmérték, hogy egy intézményben hogyan történik a finanszírozás, mit jelent a gyógyszertári 

költség, a HBCS felosztása, illetve elkérték a releváns adatokat. A gazdasági elemzésbe beépítették 

– csomagban - a tételes finanszírozás kérdését is. Minderre azért van szükség, hogy a kórházi 

vezetést meggyőzzék a finanszírozás szükségességéről. A „hol tart a témában az egyeztetés?” – 

kérdésre az elnök elmondta, hogy Horváth Beatrix a módszertani és a finanszírozási kérdés 

kettéválasztását kérte. Ezért egy újabb megbeszélésre lesz szükség. Süle András a moduláris, több 

egységből álló megközelítésre helyezte a hangsúlyt, amely a finanszírozás lehetőségét nyitva 

hagyja. Készüljön egy vezetői összefoglaló – kérte. Valószínűnek tartotta azonban, hogy a 

választásokig tartó időszakban nem lesz érdemi előrelépés ezen a téren sem. 

 

Az oktatási munkacsoport ismertetőjét Merczel Sára azzal kezdte, hogy tavalyi célkitűzéseiket 

nem tudták teljes mértékben teljesíteni. Kijelentette azt is, hogy „nem lehet mindent a Covid és az 

egyéb plusztevékenységek számlájára írni”. Az első továbbképzést sikerült megszervezniük. 

Ennek volt egy különleges hangulata, ami odavonzotta a kollégákat, és jó volt a szakmai 

visszhangja is – emelte ki. „A mennyiségi célokat nem tudtuk teljesíteni, de egy minőségi 

kakaslépést tettünk előre” – összegezte értékelését. A 7x45, illetve 60 perces séma, a második 

továbbképzési anyag elő van készítve; összeállt a javasolt előadók listája, de talán érdemes lenne 

egy kicsit átalakítani az elmúlt hónapok tapasztalatai – például az oltási procedúra és a 

közbeszerzések - miatt –javasolta, és egyeztetést kért a témáról. A szervezők úgy látták, hogy 

reálisan tervezhető a húsvét utáni időszak. A színhely ismét a Benczúr hotel lehet.  

Merczel Sára megemlítette, hogy a MESZK-javaslatok egyelőre várakoznak. Ehhez Süle András 

hozzátette, hogy a szakdolgozói bérrendezés egyelőre leköti a kapacitásaikat, így ebben nem lesz 

rövid távon konkrétum. A munkacsoport vezetője azzal folytatta, hogy az MGYT-vel már történt 

levélváltás a képzés ügyében, és jónak tartanák, ha közös projektként indítanának témaköröket, 

például – elsőként – a citosztatikus keverékek készítését. Erről módszertani levél ugyan van, de 

fontos lenne az eszmecsere, egymás segítése, a továbbképzés.  

 

Süle András a Rozsnyay Mátyás Emlékverseny kiírásával kapcsolatban kérte az elnökség 

véleményét. Egyetértés bontakozott ki a korábbi évek gyakorlatának megerősítésében: a legjobb 

helyezést elérő kórházi versenyző(k) a KKTSZ által adott különdíjban is részesül(nek). A 

költségvetési lehetőségek ismeretében döntés a következő elnökségi ülésen születik a kérdésben. 
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A Betegbiztonsági munkacsoport tevékenységét Richter Katalin ismertette. Legfontosabb céljuk 

az egységes gyógyszerelési hibákra összpontosító adatgyűjtés megvalósítása, a fordítások 

elkészítése, a kérdőív kidolgozása, tesztelése volt. Ezzel elkészültek, de a gyűjtés kiszélesítése 

várat még magára. Richter Katalin szerint meggondoltan kell elindulni, ennek érdekében pedig 

személyes kapcsolatfelvételre lesz szükség. Várják a megfelelő időszakot, a leterheltség 

csökkenését, hogy továbbléphessenek. Remélte, hogy Kocsár Ilona segítségükre lesz az 

adatgyűjtési és –feldolgozási, kiértékelési munkában.  

Merczel Sára az elhangzottakhoz hozzátette, hogy jó lenne, ha ebből az anyagból egy szakmai 

irányelv készülne. Ezt javasolta is a szakmai kollégium elnökének, aki egyetértett ezzel. Többen 

jelezték, hogy szívesen részt vállalnak majd ebben a munkában. Merczel Sára szerint a 

továbbképzésbe is be lehetne illeszteni. Megállapodtak abban, hogy a kérdőív kitöltésének 

megkönnyítése érdekében Richter Katalin és Merczel Sára külön egyeztet.  

 

Tátrai Tibor a Közösségépítés, az IÁB feladatairól szólva először a készülő KKTSZ-videó 

forgatásával kapcsolatban osztott meg információt. Jelezte, hogy a HUPSÁ-ban, várhatóan 

márciusban, letisztulnak a szerepek, és újra felveszik a kapcsolatot, népszerűsítik a kórházi-klinikai 

területet. A Börzét még talán nem késték le - remélte. Elmondta, hogy június 24. a következő 

Premier-est időpontja. A téma újszerű lesz: Hogyan látják kívülről az intézeti gyógyszertárat? - 

vagyis a külső előadók nézőpontján lesz a hangsúly. Ennek alapján SWOT-analízist is készítenek 

majd. A külföldi csereprogram lassan alakul – folytatta az ismertetést -, de a tervek szerint 5-6 

gyógyszerész egy hetet tölthet el a partner-országban Görögországban, illetve nálunk. A B-tervben 

Csehország szerepel. Az utazást, a szállást a fogadó fél biztosítja, a programot a fogadó 

intézmények gyógyszerészei, az étkezést pedig szponzorok segítségével kívánják biztosítani. 

Felmerült, hogy a hazai fogadó félre háruló anyagi terhet regisztrációs díjfizetéssel lehetne 

csökkenteni.  

 

Koncz Mária a kommunikációs munkáról elmondta, hogy annak elvi kérdéseit – Kik vagyunk? Mit 

szeretnénk magunkról elmondani? – tisztázták, és az e kérdésekre adott válaszok képezik a külső 

kommunikáció alapjait. A nyilvánosság előtt 2020-ban 16, 2021-ben 21 megjelenés, híradás 

foglalkozott a kórházi gyógyszerészettel. Nagy potenciált látott a rendezvényeket övező 

nyilvánosság kiaknázásában, de ehhez kiterjedtebb és szorosabb munkakapcsolatokra lenne 

szükség. Megemlítette, hogy a hírközlés fő árama messze elkerüli a kórházi gyógyszerészetet, és a 

felfokozott helyzetben, a közös rendszerbe szerveződő médiumok alig hagynak teret a kívülről 

jövő, szakmai témáknak. Ezért eredménynek tartotta az Inforádióban, a Karc FM-en és a Telexen 

való megjelenést. A helyzeten segíthet a készülő honlap és videó. A szervezeten belüli 

kommunikáció eszköze a havi tájékoztató, amely lehetne interaktív is – vetette fel az ötletet. Ha a 

KKTSZ tagjai is megírnák tapasztalataikat, véleményüket, és azt is, hogy milyen témákról 

szeretnének bővebben olvasni – ez javítaná a belső információs rendszert. A javaslatot az elnökség 

tagjai egyöntetűen támogatták. 

 

Pongrácz Gábor emelkedő taglétszámról adott számot. Jelenleg 602 tag van, mivel február elejéig 

24-en kérték az átjelentkezést. Az éves ügyszám is emelkedő tendenciát mutat. Ismertette a 

gazdálkodási-pénzügyi adatokat, valamint a 2022. költségvetés fő számait.  

Ezt követően kérdés hangzott el a Békéshelp ügyével kapcsolatban. Süle András az erről szóló 

határozatot (ld. januári tájékoztató) továbbította a területi elnöknek. Kérte, hogy a Békéshelppel 

folytatott kommunikáció Pongrácz Gáboron keresztül történjék a jövőben.  

 

A következő elnökségi ülés időpontja: március 9. 
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II. Hírek röviden 

 

 

EAHP-kongresszus, „élőben”, Bécsben 

 

Március 23-25. között tartják meg, „Kórházi gyógyszerészet – változó szerepek egy változó 

világban” címmel.  

Regisztrálni itt lehet: https://www.eahp.eu/congresses/registration  

Program: https://www.eahp.eu/sites/default/files/26th_eahp_congress_-

_programme_schedule_2.pdf  

 

 

Interjú Szilvay Andrással 

 

A GYH-ban jelent meg a Szent Borbála Kórház klinikai gyógyszerészével, az MGYK Ifjúsági 

Állandó Bizottságának elnökével készített interjú. Ebben Szilvay András elmondja, hogy – 

miközben a kutatási munka is vonzza és PhD-képzésben vesz részt – a betegek mellett érzi igazán 

elemében magát. A kórházi gyógyszerészetet azért választotta, mert a terület gyorsan fejlődik, új 

gyógyszerészi szolgáltatások jelennek meg, ráadásul sok itt a fiatal, családias a közeg. Szeret a 

korosztályával dolgozni; számos ötlet származik a velük folytatott beszélgetések tapasztalataiból, 

amelyet a bizottsági munkában hasznosítanak. (Kérdőíves felmérésük a fiatalok attitűdjéről, 

véleményéről egy korábbi GYH-ban olvasható.) Tájékoztatókkal segítik a fiatal gyógyszerészek 

munkába állásának ügyintézését, és igyekeznek minél több ifjú kollégát bevonni a kamara 

közéleti tevékenységébe. 

https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20220202/szilvay.pdf  

 

Az interjú végén, a lap alján olvasható az MGYK felhívása a Rozsnyay-emlékversenyen való 

részvételre. 

 

 

MGYK online konferencia 

 

Február 25-én, pénteken tartották meg az Európa jövője - gyógyszerészi nézőpontból – címmel 

az MGYK online konferenciáját. Témája: A gyógyszertárak és a gyógyszerészek szerepe és 

kompetenciái a szükséglet alapú gyógyszerellátás rendszerében 

https://www.mgyk.hu/fokuszban-a-szuksegletalapu-gyogyszerellatas-8211;-az-mgyk-

konferenciaja.html  

 

FONO VIII. 

 

Megjelent és 2022. február 8-tól hatályos az OGYÉI-P-71-2022 módszertani levél a Formulae 

Normales VIII. kiadásának hatálybalépéséhez kapcsolódó FoNo VII./FoNo VIII. kicserélhetőségi 

kérdésekről. A módszertani levél a Gyógyszerészeti módszertan/Módszertani levelek helyen 

érhető el (https://ogyei.gov.hu/gyogyszereszeti_modszertan), vagy közvetlenül: 

https://ogyei.gov.hu/dynamic/ogyei_p_71_2022_modszertani_level_fono_kicserelhetoseg.pdf 

https://ogyei.gov.hu/dynamic/1_tablazat_fono_vii_viii_kicserelhetoseg.pdf  

https://ogyei.gov.hu/dynamic/2_tablazat_fono_vii_viii_kicserelhetoseg_torzskonyvezett.pdf  

 

 

https://www.eahp.eu/congresses/registration
https://www.eahp.eu/sites/default/files/26th_eahp_congress_-_programme_schedule_2.pdf
https://www.eahp.eu/sites/default/files/26th_eahp_congress_-_programme_schedule_2.pdf
https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20220202/szilvay.pdf
https://www.mgyk.hu/fokuszban-a-szuksegletalapu-gyogyszerellatas-8211;-az-mgyk-konferenciaja.html
https://www.mgyk.hu/fokuszban-a-szuksegletalapu-gyogyszerellatas-8211;-az-mgyk-konferenciaja.html
https://ogyei.gov.hu/dynamic/ogyei_p_71_2022_modszertani_level_fono_kicserelhetoseg.pdf
https://ogyei.gov.hu/dynamic/1_tablazat_fono_vii_viii_kicserelhetoseg.pdf
https://ogyei.gov.hu/dynamic/2_tablazat_fono_vii_viii_kicserelhetoseg_torzskonyvezett.pdf
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Koronavírus járvánnyal kapcsolatos kamarai tájékoztató 65. (2022.03.06) 

 

Részben a Magyar Közlöny 2022. évi 41. számában március 4-én megjelent jogszabály-

módosításra, részben pedig a 2022. március 2-i kormányinfón elhangzottakra tekintettel – 

esedékessé vált a soron következő tájékoztató elkészítése is, mely az alábbi témákban tartalmaz 

fontos információkat: 

1. A maszkhasználattal kapcsolatos új járványügyi intézkedések 

2. A védőoltásokkal kapcsolatos új járványügyi intézkedések 

3. Közlemények 

4. Összegzés 

 

A tájékoztató teljes terjedelmében az alábbi linken érhető el:  

https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20220306/kor65.pdf  

 

 

Budapest, 2022. március 7. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Az MGYK-KKTSZ kiadványa 

Felelős kiadó: Dr. Süle András 

Szerkesztő: Dr. Koncz Mária 

https://www.mgyk.hu/admin/data/file/20220306/kor65.pdf

